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دانشگاهدانشگاه f a r h i k h t e g a n o n l i n e

رسـیدگی بـه درخواسـت متقاضیـان ارتقـا بـه مرتبه هـای 

اسـتادیاری، دانشـیاری و اسـتادی در دانشـگاه آزاد بـه 

مرکز امور هیات های ممیزه دانشـگاه سـپرده شـده است؛ 

مرکـزی کـه علاوه بـر رسـیدگی بـه درخواسـت متقاضیـان 

جذب، ارزیابی کیفیت انجام وظایف آموزشـی و پژوهشـی 

اعضـای هیات علمـی و البتـه تصمیم گیـری درخصـوص 

رکـود علمـی اعضـای هیات علمـی را نیـز برعهـده دارد. 

دانشـگاه آزاد درحال حاضر سـه هیات ممیزه غیرپزشـکی 

و یـک هیات ممیـزه پزشـکی دارد. ایـن درحالـی اسـت 

کـه تـا پیـش از شـهریور سـال 99 دانشـگاه آزاد تنهـا 

دو هیات ممیـزه پزشـکی و غیرپزشـکی داشـت. آنطـور 

کـه محمدصـادق ضیایـی، رئیـس مرکـز امـور هیات هـای 

ممیـزه دانشـگاه آزاد بـه »فرهیختـگان« گفتـه قـرار اسـت 

تعـداد هیات ممیزه هـای دانشـگاه بـه چهـار هیات ممیـزه 

غیرپزشـکی افزایـش پیـدا کند تا رسـیدگی به پرونده های 

اعضـای هیات علمـی سـرعت بگیـرد. 

بـه گفتـه او قـرار اسـت سـامانه ای بـرای حـذف کاغذبـازی 

اداری در پروسـه ترفیـع اعضـای هیات علمـی راه انـدازی 

شـود که با سـامانه آموزشـیار، پژوهشـیار و سـاجد همگام 

باشـد. رئیـس مرکـز امـور هیات هـای ممیـزه دانشـگاه آزاد 

می گویـد مقایسـه رونـد رسـیدگی بـه پرونـده اعضـای 

هیات علمـی دانشـگاه آزاد در سـال های اخیـر نشـان از 

رشـد 9 برابـری ارتقـای اسـاتید در مقایسـه بـا 40 سـال 

نخسـت فعالیت دانشـگاه آزاد دارد. مشـروح گفت وگوی 

او بـا »فرهیختـگان« را در ادامـه می خوانیـد. 

رویکرد مرکز امور هیات های ممیزه دانشـگاه آزاد در چند 

سـال گذشـته تغییـر کـرده و در هیات ممیزه هـا تغییراتـی 

داشـته ایم. امـروز وضعیـت ارتقـای اعضـای هیات علمـی 

دانشـگاه به چه صورت اسـت؟ آماری از تعداد پرونده های 

ارتقـا ارائـه دهیـد. اضافه شـدن هیئات ممیـزه چه تاثیری 

بـر روند رسـیدگی به پرونده ها داشـته اسـت؟

بنـده در مصاحبـه قبلی با »فرهیختگان« فضایی کلی از ممیزه 

ارائـه داده بـودم. بـا توجـه به مباحث شـورای دانشـگاه لازم بود 

بـه قضایـا به صـورت جزئی تـر بپـردازم، به همین دلیـل مواردی 

را خدمت شـما عرض می کنم. ما سـه ممیزه داشـتیم که برای 

مـا رهاوردهایـی داشـته کـه در آمـار مقایسـه ای می توانـم آنهـا 

را اعـام کنـم. در دانشـگاه، 335 اسـتادتمام داریـم کـه از این 

تعداد 120 نفر ماحصل دو سـال و چند ماه گذشـته اسـت. به 

ایـن معنـا که در 40 سـال گذشـته تعداد اعضـای هیات علمی 

بـا مرتبـه علمـی اسـتادتمام 220 نفـر بوده و در حدود دوسـال 

گذشـته 120 نفـر کـه به طـور متوسـط سـالیانه حـدود 55 

اسـتادتمام خواهد بود. در 40 سـال گذشـته متوسط حدود 6 

نفر در سـال بوده اسـت. یعنی در بیش از دو سـال گذشـته در 

متوسـط سـال 55 نفر اسـتادتمام داشـتیم، درصورتی که این 

عدد در 40 سـال گذشـته در متوسـط سـال 6 نفر بوده اسـت. 

عـددی که نشـان دهنده رشـد 9 برابری اسـت. 

  تبدیل وضعیت 1800 عضو هیات علمی
تغییـرات وضعیـت در حـوزه دانشـیارها بـه چـه صـورت 

اسـت؟

تعـداد اسـاتید دانشـیار 1609 نفـر اسـت کـه ارتقای دو سـال 

گذشـته ما  620 نفر و متوسـط سـال 248 نفر با رشـد سـالانه 

10 برابری بوده است. در 40 سال گذشته 989 نفر و متوسط 

سـال حـدود 25 نفـر بـوده اسـت. در حـوزه تبدیـل وضعیـت با 

توجـه بـه وظایـف محول شـده بـه مرکز امـور هیات هـای ممیزه 

به شـدت به دنبـال ایـن موضـوع بـوده و فضـای بسـته شـده 

را در دانشـگاه بـاز کردیـم. بایـد از دکتـر ملکی تبـار، رئیـس 

مرکز نظارت، ارزیابی، بازرسـی و رسـیدگی به شـکایات تشـکر 

کنـم، چـون همـکاری مشـترکی داشـتیم تـا بتوانیـم سـوابق 

صاحیت های موردتایید را دریافت کنیم. در دو سـال گذشـته 

1800 نفر از اعضای هیات علمی خود را از پیمانی به رسـمی 

آزمایشی و از رسمی آزمایشی به رسمی قطعی تبدیل کرده ایم 

که از این تعداد حدود 250 نفر از ایثارگران بودند. یکی دیگر 

از وظایف مان آمار پایه های تشـویقی اسـت. در دو سـال و نیم 

گذشـته حدود 1350 نفر پایه تشـویقی با توجه به مسـتندات 

آموزشـی و پژوهشـی و شـرکت عزیزان در جشـنواره هایی مانند 

فرهیختـگان و فارابـی و سـایر جشـنواره های پذیرفته شـده 

کشـوری صاحب امتیـاز شـده و براسـاس آیین نامـه تشـویق 

اسـتحقاق دریافـت پایه تشـویقی را داشـته اند.

 

فرآیند دریافت پایه تشویقی به چه صورتی است؟

فرآینـد بـه ایـن صـورت اسـت کـه در کمیتـه منتخـب واحدهـا 

تاییـد و در کمیسـیون تخصصـی بـا آیین نامـه تطبیـق داده 

شـده و براسـاس آیین نامـه مصـوب دانشـگاه پایـه تشـویقی بـه 

افـراد تعلـق می گیـرد. 

  حدود 2600 مربی به استادیار ارتقا پیدا کردند
چه تعداد از افراد از مربی به استادیار ارتقا پیدا کردند؟

حـدود 2600 مربـی بـه اسـتادیار ارتقـا پیدا کردند. این مسـیر 

قبـا از طریـق سـامانه سـاهم در واحدهـا بارگـذاری می شـد 

کـه خوشـبختانه بـا مسـاعدت همتـی، رئیـس مرکـز فنـاوری 

و شـبکه علمـی دانشـگاه ایـن اطاعـات را بـه سـامانه سـاجد 

انتقـال داده ایـم و این 2600 نفر نیز از مسـیر کمیسـیون های 

تخصصـی و ممیـزه عبـور داده و ارتقـا پیـدا کرده انـد. به دنبـال 

ارتقـا و شناسـنامه علمـی، تبدیـل وضعیت هـای آنهـا پـس از 

بررسـی در سـامانه مربوطـه بـه هیـات مرکـزی جـذب رفته و در 

آنجـا ایـن اتفـاق افتـاده اسـت. تصدیـق می کنیـد ایـن حجـم 

کار گسـترده یـک فضـای برنامه ریـزی و مدیریتـی خاصـی را 

می طلبـد کـه بایـد بهره ورانـه اتفـاق می افتـاد. به همیـن خاطر 

از همـکاران مرکـز ممیـزه و از دکتـر رنجبـر، قائم مقـام ریاسـت 

محتـرم دانشـگاه تشـکر می کنـم. 

  حضور 15 نماینده وزارت علوم 
در سه ممیزه دانشگاه آزاد

آمـار کـه رشـد می کنـد ایـن تصـور بـه وجـود می آیـد کـه 

بعضا شـاخص های کیفی مدنظر قرار نگرفته و کیفیت در 

نظـارت کاهـش پیـدا کند. در این خصـوص توضیح دهید. 

لازم اسـت نکته ای را عرض کنم. ما در هر ممیزه 22 نفر داریم 

کـه پنـج نفـر از آنهـا نماینـدگان محتـرم وزیـر علـوم هسـتند. 

مسـتحضر هسـتید که وزیر علوم، تحقیقات و فناوری عزیزانی 

را بـه مجموعـه دانشـگاه گسـیل کـرده کـه ایـن افـراد به عنـوان 

ناظران کیفی بر فرآیند ارتقا نظارت دارند. این افراد از اسـاتید 

دولتـی هسـتند کـه وزیر محترم علوم ایـن اعضا را با هماهنگی 

ریاسـت دانشـگاه تعیین و اباغ لازم را صادر کرد. در سـه ممیزه 

الـف، ب و ج پنـج نماینـده وزیـر در هـر ممیـزه حضـور دارنـد، 

یعنـی وزیـر علـوم به این سـه ممیزه 15 نماینـده معرفی کرد که 

ایـن نماینـدگان اذعـان دارنـد ممیزه های دانشـگاه آزاد یکی از 

کیفی تریـن ممیزه هـای سـطح کشـور اسـت، زیرا برخـی از این 

نمایندگان در سـایر ممیزه های دانشـگاه نیز از طرف وزیر حکم 

دارنـد. ایـن نشـان دهنده وضعیـت کیفی دانشـگاه آزاد اسـت. 

نکتـه دیگـر اینکـه ظـرف دو سـال گذشـته موفـق شـدیم یـک 

هیات ممیـزه را بـا تاییـد وزارت علوم به دو هیات ممیزه و سـپس 

بـه سـه هیات ممیـزه تبدیـل کنیـم و این موضوع نشـان دهنده 

تایید آن مجموعه در کیفیت فرآیند کار در هیات ممیزه اسـت. 

نکتـه دیگـر اینکـه ارتقاهـای انجام شـده در صحـن ممیزه مورد 

تعمـق و دقـت کافـی قـرار گرفتـه و مباحـث تخصصـی مفصلی 

در هـر پرونـده صـورت می پذیرید. 

  رد 260 پرونده در هیات ممیزه ها 
آیا رشد اساتید آسان تر گرفته شده است؟

خیــر، اعضــای هیات ممیــزه به نوعــی مجتهــدان امــور 

هســتند. مرتبــه نماینــدگان محتــرم وزیــر نیــز اســتادتمام بــوده 

و ایــن افــراد ناظرنــد تــا پرونــده از نظــر کیفیــت و شــاخص دچار 

خدشــه نباشــد. الان حــدود 260 پرونــده در ممیزه هــای مــا 

رد و براســاس آیین نامــه عــودت داده شــده اســت. نماینــدگان 

وزیــر علــوم در جلســات ممیــزه بــه اقــرار اعــام کرده انــد کــه مــا 

نماینــدگان وزیــر در چنــد ممیــزه دیگــر هســتیم و هیات ممیــزه 

دانشــگاه آزاد یکــی از کیفی تریــن ممیزه هــای موجــود در 

سراســر کشــور اســت.

 بنابرایـن مـا بـا ایـن پشـتوانه امیدواریم بتوانیم تعـداد ممیزه ها 

را بیشـتر و پرونده هـای خـود را از ایـن تراکـم خـارج کنیـم. 

درحال حاضـر حـدود 21 هـزار هیات علمـی در دانشـگاه آزاد 

مشـغول بـه فعالیت هسـتند کـه حجم قابل توجهـی از اعضای 

هیات کلی کشـور اسـت که این موید تراکم پرونده هاسـت. اگر 

تعداد ممیزه های خود را بیشتر کنیم، این موضوع را به سامان 

خواهیم رساند. الان حدود 550 پرونده پشت کمیسیون های 

تخصصی و حدود 250 پرونده نیز پشت صحن ممیزه الف، ب 

و ج داریـم. امیـدوارم بـا برگزاری مسـتمر جلسـات هیات ممیزه 

تحـت مدیریـت داهیانـه دکتـر رنجبـر و تاکیـد ریاسـت محتـرم 

دانشـگاه در جلسـه شـورای دانشـگاه- مبنی بر اتخاذ تدابیری 

بـرای سـفر بـه اسـتان های ذی مدخـل در ممیزه الـف، ب و ج و 

کاهـش تراکـم پرونده هـا در دو تـا سـه روز کاری- بتوانیـم ایـن 

کار را انجـام دهیـم. ایـن اقـدام مسـتلزم هماهنگی های لازم و 

ایجـاد امکانـات مناسـب خواهـد بود کـه امیدوارم بـا عنایت به 

شـرایط موجود میسـر شود. 

پیش تـر اعـلام کردیـد کـه ممکـن اسـت ممیزه چهـارم نیز 

تشـکیل شـود. توضیحـی در ایـن خصوص ارائـه دهید. 

پیشـنهاد مـا از ابتـدا ممیـزه اسـتانی بـوده اسـت امـا بـا توجـه 

مقـدورات وزارت علـوم و احتمـال اینکـه بـه ایـن جمع بنـدی 

نرسیده بودند، الان دانشگاه آزاد چهار هیات ممیزه دارد. الف، 

ب و ج غیرپزشـکی و هیات ممیزه پزشـکی نیز زیرنظر دکتر نفر، 

معـاون علـوم پزشـکی دانشـگاه اسـت. ما با توجه بـه این تراکم 

تقاضـا داریـم حداقـل یـک ممیـزه را اضافـه کنیـم. با ایـن روند 

فکـر می کنـم وزارتخانه مجاب شـود، زیرا بـا بازخوردهایی که از 

نمایندگان محترم وزیر دارم، متوجه شده ام که از روند جلسات 

هیات ممیـزه رضایـت دارند. کارشناسـان دفترهای هیات های 

ممیـزه و هیـات امنـای وزارتخانـه می گویند نماینـدگان محترم 

وزیـر از عملکـرد به شـدت رضایـت دارنـد و ایـن بازخـورد به وزیر 

علـوم داده شـده و بنـده امیـدوارم براسـاس ایـن بازخوردهـا 

بتوانیـم در یـک دوره یک سـاله دیگـر ممیـزه چهـارم را نیـز 

اضافـه کنیم. 

  روند ارتقای اساتید 
در سال تحصیلی جدید الکترونیکی می شود

در جلسـه شـورای دانشـگاه چنـد ایـده مطرح شـد، بحث 

اول این بود که پروسه ترفیع و درخواست ها الکترونیکی 

شـده و کاغـذ حـذف شـود. ایـن تغییـر چگونـه ممکـن 

خواهد شـد؟

مـا از یـک سـال پیـش بحـث اقدامـات لازم ترفیـع و ارتقـا بدون 

کاغـذ و در فضـای الکترونیکـی را در دسـتور کار داشـتیم. بـا 

مرکـز محتـرم فنـاوری دانشـگاه نیـز در ایـن خصوص جلسـات 

متعـددی برگـزار و از دکتـر قائـدی، رئیس دانشـگاه آزاد شـیراز 

خواهـش کردیـم کـه در شـیراز نیـز ایـن بحـث را پیگیـری کنند 

کـه درنهایـت بـه یـک جمع بنـدی در ایـن خصـوص رسـیدیم. 

ایـن جمع بنـدی را خدمـت متخصصان حوزه فناوری و پرسـنل 

محتـرم هیـات مرکـز امـور هیات های ممیزه ارائـه دادم. در این 

جلسـه چکش کاری ها انجام شـد و از ریاسـت محترم دانشـگاه 

وقـت گرفتیـم و یـک جلسـه 4 تـا 5 سـاعته نیـز خدمت شـان 

بودیـم. او نقطه نظـرات خـود را اعـام و باگ هـای سیسـتم از 

دیدگاه شـان مطـرح شـد. بـا توجـه بـه اینکـه ایـن مجموعـه بـا 

کمـک دکتـر نعیمـی، رئیـس محتـرم واحـد نجف آبـاد به روزتـر 

شـده، امیـدوارم قبـل از آغـاز سـال تحصیلـی جدیـد بتوانیـم 

ایـن سیسـتم را بـالا آورده و دوسـتان از طریـق همیـن سیسـتم 

بتواننـد اطاعـات خـود را بارگـذاری کننـد. 

سـامانه جداگانه ای قرار اسـت راه اندازی شـود یا از طریق 

سـامانه سـاجد یـا سـامانه های فعلی این اتفـاق می افتد؟

یـک سـامانه دیگـری طراحـی خواهـد شـد امـا ایـن سـامانه 

ابعاد پژوهشـی و آموزشـی دارد بنابراین حتما باید با سـامانه 

آموزشـیار، پژوهشـیار لینـک باشـد. از سـوی دیگـر بایـد بـه 

سـامانه سـاجد نیـز متصـل باشـد چـون اطاعـات اعضـای 

هیات علمـی در سـاجد اسـت. همـکاران محتـرم در مرکـز 

اطاعـات و فنـاوری به جـد روی ایـن سـامانه کار می کننـد و 

اگـر ایـن اتفـاق بیفتـد بحـث کاغـذ جمـع شـده و کار تسـریع 

می شـود. تمـام تاش مـان ایـن اسـت کـه ایـن اتفـاق تـا قبل 

از آغـاز سـال تحصیلـی جدیـد بیفتـد. 

اصـلاح و ویرایـش آیین نامه هـا یکـی از مشـغله های مهـم 

مرکـز امـور هیات هـای ممیـزه دانشـگاه در ایـام اخیر بوده 

اسـت. چـه تغییراتـی در ایـن حـوزه مدنظر شماسـت؟

مـا یـک آیین نامـه کمیتـه منتخـب در واحدهـا داریـم، ایـن 

آیین نامه هدایتگر انجام امور در واحدهاسـت. براسـاس اباغ 

نظام نامه دانشـی دانشـگاه، توسـط ریاسـت محترم دانشـگاه 

آیین نامـه مربوطـه کـه قبـا براسـاس کمیتـه منتخـب اسـتانی 

تهیـه و تقدیـم ریاسـت دانشـگاه شـده بـود هم اکنون براسـاس 

آیین نامه نظام نامه دانشـی اباغی، بازنگری شـده و حداکثر تا 

قبل از 18 شـهریور ماه تقدیم ریاسـت دانشـگاه جهت دریافت 

رهنمودهـای لازم خواهیـم کرد. 

اصلی تریـن ماموریـت کمیته هـای اسـتانی چـه خواهـد 

؟ د بو

اصلی تریــن ماموریــت آنهــا بررســی پرونده هاســت. ماموریــت 

دیگر شــان تطبیــق بــا آیین نامه هاســت و اینکــه حائــز شــرایط 

امتیــاز هســتند یــا خیــر. بعــد از بررســی به ســازمان ارائه شــده 

و ســازمان در کمیســیون های تخصصــی بررســی می کنــد و 

پــس از گــذر از کمیســیون های تخصصــی بــه صحــن ممیــزه 

می آیــد. دکتــر طهرانچــی در شــورای دانشــگاه تکلیــف کــرد 

کــه در آیین نامــه ارتقــا از ابعــاد فرهنگــی، مــاده 2 آموزشــی، 

مــاده 3 پژوهشــی و مــاده 4 اجرایــی ورود کنیــم. قــرار شــد 

مــاده یــک را بــا دکتــر جهان بیــن معــاون فرهنگــی دانشــگاه، 

ــی و  ــوم، مهندس ــاون عل ــری مع ــر علی اکب ــا دکت ــاده 2 را ب م

ــات  ــاون تحقیق ــکینی مع ــر مش ــاده 3 را دکت ــاورزی، م کش

و فنــاوری و مــاده 4 را بــا دکتــر ســروی مجد هماهنــگ 

شــویم. درخصــوص آیین نامــه خــاص معاونــت معاونــت 

علــوم تربیتــی و مهارتــی دانشــگاه آزاد نیــز کــه جلســات 

مفصلــی بــا دکتــر بطحایــی و مدیــران تحت امرشــان داشــتیم 

بــه جمع بنــدی رســیده و بــه توجــه بــه حضــور اینجانــب در 

ــزارش لازم از  ــه گ ــه ارائ ــادرت ب ــه و مب ــه هیات رئیس دو جلس

ــا مدیــران حــوزه پژوهــش و  جلســات متعــدد برگــزار شــده ب

فنــاوری، نهــاد مقام معظم رهبــری و معاونــت تربیتــی ریاســت 

محتــرم دانشــگاه تکلیــف کــرده تــا نســبت بــه نهایــی کــردن 

ــا  ــط ب ــده مرتب ــه  ش ــه تهی ــود و آیین نام ــریع ش ــات تس اقدام

ــر  ــت دکت ــگاه خدم ــی دانش ــی و مهارت ــت تربیت ــوزه معاون ح

نــادی ارســال تــا وی بررســی های لازم را انجــام و نهایــی 

کــرده و خدمــت ریاســت دانشــگاه تقدیــم کنــد. درخصــوص 

مــاده یــک فرهنگــی، دو آموزشــی و ســه پژوهشــی مکاتبــات 

و جلســات متعــددی صــورت گرفتــه و هم اکنــون پــس از 

حضــور دکتــر جهان بیــن نســبت بــه نهایــی کــردن مفــاد مــاده 

ــی  ــاده دو آموزش ــوص م ــد و درخص ــدام ش ــی اق ــک فرهنگ ی

ــری از  ــت پیگی ــده جه ــام ش ــه انج ــخ دو مکاتب ــر پاس منتظ

ــس از  ــاده 3، پ ــوص م ــتیم. درخص ــری هس ــر علی اکب دکت

برگــزاری جلســات مســتمر بــا مدیــران حــوزه دکتــر همایــون 

و دکتــر مشــکینی بــه جمع بنــدی نهایــی رســیدیم و منتظــر 

انجــام اقدامــات عزیــزان و اعــام زمــان انعقــاد جلســه نهایــی 

ــوم  ــه س ــل از ده ــدوارم قب ــه امی ــتیم ک ــی هس ــا هماهنگ ب

شــهریور مــاده 3 نیــز بــا مدیــران دو حــوزه فوق الذکــر نهایــی 

شــود. درخصــوص مــاده 4 بــا هماهنگــی دکتر ســروری مجد، 

مکاتبــه لازم را بــا تمــام اعضــای محترم هیات رئیســه و روســای 

محتــرم اســتان ها انجــام داده ایــم و تاکنــون حــدود نیمــی از 

عزیــزان پاســخ های لازم را ارائــه و در پیگیــری به عمــل آمــده 

امیــدوارم تــا 20 شــهریور نقطه نظــرات را درخصــوص مــاده 4 

دریافــت و بــا توجــه بــه تاکیــد رئیــس دانشــگاه مــورد بازنگــری 

عمیــق قــرار گیــرد. از ایــن رهگــذر ان شــاءالله آیین نامــه 

ارتقــای دانشــگاه توســط ریاســت محتــرم دانشــگاه پــس از 

تاییــد مراحــل نهایــی تصویــب خــود را طــی کنــد کــه البتــه 

مقــرر شــد می شــود به صــورت تجمیعــی بــا آیین نامــه وزارت 

علــوم، تحقیقــات و فنــاوری تصویــب و ابــاغ شــود. 

یعنـی هـم حوزه هـای دانشـی و هـم بحـث مهارتـی در 

آیین نامـه جدیـد ارتقـا ممکـن اسـت درقالـب جداگانـه 

باشـد؟ در واقـع ایـن آیین نامـه مبتنی بـر شـرایط جدیـد 

دانشـگاه اسـت؟

بلـه، الان در آیین نامـه پیشـنهادی کـه خدمـت ریاسـت محتـرم 

دانشگاه ارسال کردم نظرات دکتر مشکینی گنجانده شده است. 

مسـائل مربـوط بـه ترفیـع و رکـود نیـز در ایـن آیین نامـه 

اسـت؟

مـا یـک آیین نامـه ترفیـع و یـک آیین نامـه تشـویق داریـم. روی 

آیین نامـه رکـود کار کردیـم و سـه جلسـه کمیسـیون ارتقـای 

علمـی را خدمـت دکتـر علی اکبـری بودیـم و بـه شـکل مجازی 

بـا تمـام اسـتان ها لینـک شـده و در سـه جلسـه اصـاح و در 

جلسـه سـوم نهایی شـد. این آیین نامه در نشسـت اخیر شورای 

دانشـگاه بـدون هیـچ نقطه نظر منفـی و اصاحی مورد پذیرش 

قـرار گرفت. 

بنابراین آیین نامه رکود مصوب و آماده اجراست؟

بله، منتظر اباغ از طرف ریاست محترم دانشگاه هستیم. 

درخصوص آیین نامه تشویقی هم توضیح دهید. 

در حـوزه مرکـز امـور هیات هـای ممیـزه و در مرکـز جـذب، 

آیین نامـه تشـویقی را بازنگـری کـرده و خدمـت ریاسـت محترم 

دانشـگاه جهت دریافت رهنمودهای لازم ارسـال کرده ایم. در 

آیین نامه تشـویق یک پایه تشـویقی اسـت و هم موارد آموزشـی 

و پژوهشـی برجسـته و هم با شـرکت در جشـنواره های رسـمی 

کشـور، تشـویق می شـوند. تشـویق خاصـی نیـز در حوزه هـای 

فنـاوری ممکـن اسـت اتفـاق بیفتد. 

بخش فناوری حوزه جدید این دوره به شمار می رود؟

دقیقـا، مـا حتـی برخـی از جشـنواره ها را هـم تغییـر دادیـم. 

به طـور مثـال سـوال کردیـم جشـنواره مریـم میرزاخانـی، 

جشـنواره معتبری اسـت و آن را آورده ایم. نوع الف انجمن های 

علمـی مـورد تاییـد کشـور و وزارت علـوم و کسـانی کـه در آنجـا 

صاحب امتیـاز شـوند را می آوریـم و در حقیقـت ایـن بخش هـا 

را اصـاح کرده ایـم. 

بحـث فناورانـه و جشـنواره ها را هـم اشـاره کردیـد، تغییـر 

دیگـری کـه در آیین نامـه تشـویق صورت گرفته چیسـت؟

مکانیسـم های آموزشـی و پژوهشـی برجسـته را هـم داشـتیم. 

در ایـن بخـش قبـا می گفتیـم اگـر فـردی یـک کتـاب به چاپ 

رسـانده باشـد، شـامل چـه نـوع پایه تشـویقی ای خواهد شـد. 

حـالا ایـن کتـاب را تعریـف کرده ایـم یـا چاپ مقالاتـی در مجله 

نیچـر و الان ایـن حـوزه را به حـدی پررنـگ کردیـم کـه بتـوان دو 

پایـه تشـویقی از ایـن مسـیر به فـرد داد. 

سطح بندی مشخصی در این زمینه صورت گرفته است؟

را  حـوزه  ایـن  جهانـی  معتبـر  سـایت های  براسـاس  بلـه، 

 . یـم ه ا کرد ی  سـطح بند

این آیین نامه از چه زمانی به روز نشده بود؟

آیین نامه تشویقی از سال 95 به روز نشده بود. 

  آیین نامه ترفیع تا پایان شهریورماه نهایی می شود
پس می توان عنوان کرد بعد از 7 سال به روز شده است؟

بلـه، البتـه کنـار آن یـک آیین نامه ترفیع هم داریـم که پایه ارتقا 

محسـوب شـده و به رکود ما متصل اسـت. یعنی اگر کسـی سـه 

سـال پیاپـی ترفیـع نگیـرد وارد رکـود می شـود و وقتـی این طور 

شـود، او از ارتقـا فاصلـه می گیـرد. در آیین نامـه رکـود دیدیـم 

و ترفیـع را هـم شـروع کرده ایـم و امیـدوارم آیین نامـه ترفیـع 

را هـم بتوانیـم تـا پایـان همیـن مـاه نهایـی و خدمـت ریاسـت 

دانشـگاه ارسـال کنیم. 

اولویـت اول شـما در ماه هـای آتـی، بحـث آیین نامـه ارتقا و 

بعـد رسـیدگی کامل تـر بـه پرونده هـای ارتقـا خواهد بود؟

بلـه، البتـه رکـود، تشـویق و ترفیـع را هـم یـک بسـته کامـل 

می بینیـم کـه همـه شـرایط هیات علمـی را در آن مدنظـر قـرار 

داده باشـیم. 

  ارتقای اعضای هیات علمی
در مرجعیت علمی اثرگذار است

اگـر بخواهیـد از نـگاه خودتـان جمع بندی بـرای اتفاقاتی 

کـه درخصـوص اعضـای هیات علمـی صـورت می گیـرد 

داشته باشید، این اتفاق را چقدر کمک کننده می بینید؟

صد درصــد در مرجعیــت علمــی اثرگــذار خواهــد بــود؛ چراکــه 

وقتــی شــرایط ارتقــای هیات علمی رخ داده و شــرایط دریافت 

پایــه آن و تبدیــل وضعیــت آن فراهــم شــود، بــرای او  انگیــزه 

ــه  ــی ب ــمی آزمایش ــت رس ــی وضعی ــی وقت ــود. یعن ــد ب خواه

رســمی  قطعــی بــرای عضــو هیات علمــی تبدیــل شــود، 

بــرای فــرد امنیــت شــغلی ایجــاد می کنــد و زمانــی کــه ایــن 

اتفــاق رخ دهــد، بهــره وری هــم افزایــش می یابــد و بالطبــع 

در مرجعیــت علمــی و خروجــی فعالیــت آنهــا صاحــب نــگاه 

تحولــی خواهیــم بــود. 

رئیس مرکز امور هیات های ممیزه دانشگاه آزاد در گفت وگو با »فرهیختگان« خبر داد

رشد 9 برابری ارتقای اساتید در ۲ سال گذشته
سارا طاهری

خبرنگار گروه دانشگاه 


